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• Szegeden ülésezett a környezetvédelmi bizottság 

Óvodai szintű az oktatás 

Szóba került a Tisza-gátak megerősítése is. Dr. Bartha László, Szeged polgármestere, dr. Illés Zoltán, 
a parlament környezetvédelmi bizottságának elnöke és dr. Nemcsók János alelnök 

a bizottság nyilvános ülésén. (Fotó: Nagy László) 

jegyzet 

Út a NATO-ba 
ravaly októberben az országgyűlés alkotmányügyi 

bizottságának többsége elutasította Dávid Ibolya 
és Pokorni Zoltán, akkori ellenzéki politikusok indít-
ványát. A Horn Gyula vezette kormány ragaszkodott 
saját kérdéseihez a NATO-csatlakozásra és a termő-
föld-tulajdonra vonatkozó népszavazáson. Az ellenzék 
erre a plenáris ülésen kivonult a teremből, de az 
MSZP-SZDSZ-es többség elrendelte a népszavazást. 

Simicska Lajos polgár és az általa irányított APEH 
tegnapelőtt nagy nyilvánosság előtt elkövetett becsü-
letsértés és rágalmazás miatt feljelentette Eörsi Má-
tyást. Az SZDSZ-es képviselőt pártja jelölte abba a 
vizsgálóbizottságba, mely az adóhatóság működésével 
kapcsolatos aggályokat tisztázta volna. 

Ugyancsak tegnapelőtt az MSZP és az SZDSZ kivo-
nult a parlamenti ülésteremből, mert a kormánypár-
tok leszavazták a két ellenzéki párt által javasolt vizs-
gálóbizottságok személyi összetételét. Két politikus el-
len volt kifogásuk: az egyik az az Eörsi Mátyás, aki a 
bíróság előtt találkozik majd Simicska Lajossal. A ki-
fogás indoka: Eörsinek az elmúlt négy évben megbí-
zási szerződései voltak az ÁPV Rt.-vel, amelyek az új 
kormány alatt megszűntek, ezért az ellenzéki politikus 
nem lehet objektív. 

AZ MSZP és az SZDSZ képviselői megjelentek 
ugyan a szerdai plenáris ülésen, de nem járultak hoz-
zá ahhoz az alkotmánymódosításhoz, amely lehetővé 
tenné a NATO-tagságból eredő kötelezettségek gya-
korlati teljesítését, bár azt nem kérdőjelezték meg, 
hogy az ország helye az észak-atlanti szövetségben 
van. A fideszes Simicskó István arra kéri az ellenzé-
ket, hogy szakadjanak el a „csak azért sem" politiká-
jától, bár Orbán Viktor miniszterelnök nem esett két-
ségbe: szerinte a Tisztelt Ház az ellenzék nélkül is mű-
ködik. 
n zlovákiának ismét esélye van arra, hogy a közeljö-

)3 vőben NATO-taggá váljék. Mint emlékezetes, Vla-
dimír Meciar diktatórikus kormányzási módszerei mi-
att maradt ki Szlovákia a bővítés első köréből. 
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Parlamenti vitanap 

Csatlakozás, 
veszekedéssel 

Béres Ferenc-
emlékplakett 

• Budapest (MTI) 
Lipcsey Edit énekművész-

nek és a krasznokvajdai álta-
lános iskolának ítélték idén a 
magyar népzene ápolásában 
és népszerűsítésében legered-
ményesebben munkálkodók 
elismerését szolgáló Béres Fe-
renc emlékplaketteket - tájé-
koztatta a dijalapító Művé-
szetbarátok Egyesület elnöke, 
Geröly Tibor. A krasznokvaj-
dai általános iskola összegyűj-
tötte a Béres Ferenc pályájá-
hoz kötődő dokumentumokat, 
a kuratórium ezt a munkát dí-
jazta az emlékplakettel. 

A gázturbina 
útja 

• Paks, Lőrinci (MTI) 
Több ezer kilométeres vízi 

út után megérkezett a paksi 
kikötőbe a lőrinci erőmű 200 
tonna súlyú Siemens gyártmá-
nyú gázturbinája. A csúcs-
technikát képviselő berende-
zést, részben Berlinben gyár-
tott alkatrészekből, Szentpé-
terváron szerelte össze a Sie-
mens és egy orosz gépgyár 
közös vállalata. A Néva kikö-
tőjéből Rotterdamba szállítot-
ták a turbinát. Onnan, a Duna-
Majna-Rajna-csatornán vízi 
úton jutott el Paksra. Onnan 
már vasúton szállítják tovább 
a Heves megyei Lőrincibe. Az 
áramtermelést jövőre kezdi 
meg. 

Halott 
házaspár 

• Szombathely (MTI) 
Holtan találtak egy idős há-

zaspárt kedden délután Szom-
bathely közelében, Söpte-Ko-
zár majorban. Szomszédok je-
lentették be, hogy az idős há-
zaspárt egy hete nem látták ki-
mozdulni lakásából. A rendőr-
járőr holtan talált rá szegényes 
hajlékukban az idős emberek-
re. Az előzetes orvosszakértői 
vélemény szerint halálukat va-
lószínűleg fiistmérgezés okoz-
ta. 

Befogadók 
• Visegrád (MTI) 

Negyvenhárom, árvíz súj-
totta kárpátaljai településről 
érkezett kisiskolás gyerek 
kezdte meg szerdán kéthetes 
pihenését Visegrádon, a Pilisi 
Parkerdő Rt. szervezésében. A 
gazdaság autóbuszával érkez-
tek a gyerekek Badalóról és 
Haláborról, s helybéli csalá-
dok fogadták be őket. A kis 
vendégek Visegrád két általá-
nos iskolájának oktatásába is 
bekapcsolódnak, ám emellett 
sokféle programot szerveznek 
számukra, így egyebek mellett 
esztergomi és budapesti kirán-
dulást. 

Fejlesztési 
elképzelés 

• Debrecen (MTI) 
Márciusra elkészül a hat 

megyét tömörítő Északkelet-
magyaroszági Régió fejleszté-
si koncepciója - hangzott el 
szerdán azon a debreceni ta-
nácskozáson, ahol a régió 
szakemberei egyeztették ten-
nivalóikat. A fejlesztési tanács 
1997. januárjában azzal a cél-
lal alakult, hogy összehangol-
ja a kormányzat és a megyei 
területfejlesztési tanácsok el-
képzeléseit, és koordinálja a 
régió gazdasági-társadalmi 
fejlesztését. A régióhoz hat 
megye tartozik: Borsod-Aba-
új-Zemplén, Hajdú-Bihar, He-
ves, Nógrád, Jász-Nagykun-
Szolnok és Szabolcs-Szatmár-
Bereg. 

Kihelyezett ülést tar-
tott Szegeden a parla-
ment környezetvédelmi 
bizottsága. A tárgyal t 
t é m á k között k iemel t 
helyet foglalt el a kör-
nyezetvédelmi oktatás 
helyzetének elemzése. A 
bizottság tagjai rávilágí-
tottak ar ra , hogy csak 
óvodai szinten megfele-
lő a környezet védelmé-
re történő nevelés... 

A s z e g e d i v á r o s h á z a 
díszterme adott otthont az 
országgyűlés környezetvé-
delmi bizottsága kihelyezett 
ü l é sének . Bár több , mint 
húsz napirendi pont szere-
pel t a képv ise lők előt t , a 
legfontosabbnak ezek közül 
az első tűnt, amelynek kere-
tében a környezetvédelem 
oktatását vitatták m e g a 
képviselők. A bizottság se-
gítségére volt ebben a mun-

• Budapest (MTI) 
El í t é l endőnek , f e l e lő t -

lennek és az ország érdeke-
it veszélyeztetőnek minősí-
tette az ellenzék válaszlépé-
sét a két vizsgálóbizottság 
személyi összetételére vo-
natkozó kormánypárti elu-
tasításra reagálva Szájer Jó-

kában számos szegedi szak-
ember, oktató, kutató, akik 
rövid előadásban értékelték 
a s a j á t t e r ü l e t ü k ö n e l é r t 
eredményeket. Illés Zoltán, 
a bizottság elnöke a hallot-
takat összefoglalva úgy fo-
g a l m a z o t t , hogy c sak az 
óvodai nevelés terén lehe-
tünk elégedettek. Az általá-
n o s és k ö z é p i s k o l á k b a n 
azon múlik a környezetvé-
delmi oktatás, hogy akad-
nak-e lelkes pedagógusok, 
ak ik s z í v ü g y ü k n e k é rz ik 
eme rendkívül fontos kérdés 
kezelését. A felsőfokú okta-
tásról annyit lehet megáll-
apítani, hogy az egyes szűk 
szakterületeken magas szín-
vonalú oktatás folyik, sok 
ese tben az á ldoza tvá l la ló 
kutatók bevonása révén. A 
bizottság elnöke kijelentet-
te, hogy a kormányzatnak ki 
kell mondani: a környezet-
v é d e l e m p r io r i t á s t é l v e z 

zsef, a Fidesz frakcióveze-
tője szerdai sajtótájékozta-
tóján. 

Az e l l e n z é k i p á r t o k 
ugyanis visszavonták alá-
írásukat a NATO-csatlako-

más területekkel szemben, 
t e k i n t e t t e l a r ra , h o g y ez 
problémakör összefüggés-
ben áll a társadalmi-gazda-
sági élet más, megoldásra 
váró feladataival. 

Illés Zol tánnal közösen 
tartott sa j tó tá jékoz ta tó ján 
dr. Bartha László, Szeged 
polgármestere bejelentette, 
hogy terveik szerint a kö-
v e t k e z ő k b e n v a l a m e n n y i 
parlamenti szakbizottságot 
meghívják a Tisza-parti vá-
rosba. Szeged már bizonyí-
tott - mondot t a a polgár-
mester, utalva arra, hogy a 
város 2002-ig szóló környe-
zetvédelemi tervvel rendel-
kezik. Ezen túl jelentős lé-
pések történnek a szelektív 
hulladékgyűjtő és a szenny-
víz t i sz t í tó k iv i te lezése , a 
zöld területek növelése és a 
veszélyes hulladékok meg-
semmisítése érdekében. 

Szóba került a Tisza kör-

z á s h o z s z ü k s é g e s a lko t -
mánymódos í t á s t l ehe tővé 
tevő ötpárti megállapodás-
ról, miután a döntést köve-
tően kedden este kivonultak 
a parlamenti ülésteremből. 

nyezetvédelmi szabályozása 
is. I l lés Zol tán rámutatot t 
arra, hogy bár a gátak nem 
érhetnek az égig, erősítésre 
mindenhol szükség van. Az 
elnök szerint a természeti 
katasztrófákat jelentős mér-
tékben az emberi környezet-
p u s z t í t á s o k o z z a , é p p e n 
ezért a Tisza vonalán erdő-
ket kell telepíteni, Ukrajná-
ban pedig víztározókat kell 
létesíteni, ülés Zoltán kitért 
arra is, hogy érdemes visz-
szaállítani a Tisza-kanyaro-
kat, szükségessé vált az ol-
dalágak nyitása, amelyeken 
egyúttal vadvízi paradicso-
mokat is lehet létesíteni. 

A környezetvédelmi bi-
zo t t ság tag ja i t a dé lu tán i 
órákban a Szegedi Környe-
zetgazdálkodási Kht. látta 
vendégül, s bemutató okta-
tást tekinthettek meg a kép-
viselők. 

A. L. 

Szájer József gyerekes-
nek ítélte, hogy az aláírás-
visszavonás után az ellenzé-
ki pártok szerdán összehív-
ták a NATO nagyköveteket, 
és tájékoztatták őket arról, 
hogy természetesen támo-
ga t j ák a N A T O csa t lako-
zást. 

• Munkatársunktól 
A táblázat nettó árbevétel 

szerint rangsorolja a legna-
gyobb hazai vállalatokat. A 
„Big 200" közé kerülni elis-
merést, kiváló üzleti teljesít-
ményt és lehetőségeket jelent. 
A '97-es év legnagyobbja, a 
Mol Rt. számára nem újdon-
ság az első hely, tavaly is ők 
álltak a dobogó legfelső fo-
kán, 469 313 millió forintos 
árbevétellel. 

A Csongrád megyeiek kö-
zül nyolc helyet lépett felfelé 
a Démász, mely mintegy 18 
ezer négyzetkilométeres terü-
letet lát el árammal, jelenleg a 
piaci részesedése 10 százalék 
körül. A növekedéssel egybe-
kötött belső megújulás jegyé-
ben telt az elmúlt év a Pick-
nél, bár 7 helyet csúszott 
vissza a listán; a Dégáz Rt. vi-
szont, dacára az elmúlt enyhe 
télnek, némileg javított hely-
zetén. 

• Budapest (MTI) 
Magyarország bizton-

sági helyzete lényege-
sen javul a NATO-csatla-
kozással - mondta Dá-
vid Ibolya a NATO-tag-
sággal kapcsolatos al-
kotmánymódosítás és a 
h o n v é d e l m e t ér intő 
egyes törvények meg-
változtatásának parla-
menti vitájában, szerdán. 
Az igazságügy-miniszter 
leszögezte: a felkészülés 
megkívánja a folyama-
tos együt tműködést a 
NATO szervezetévei és 
annak tagországaival. 

Indokolt a kormány hatás-
körét kibővíteni azzal, hogy 
gondoskodjon a szövetségi 
kötelezettségekből eredő vé-
delmi-tervezési feladatok el-
végzésé rő l , és dön t sön a 
nemzetközi szerződésen ala-
puló katonai kötelezettségek 
teljesítéséről - mondta parla-
menti expozéjában szerdán a 
honvédelmi miniszter. Szabó 
János közöl te : indokol t a 
honvédelmi törvényt kiegé-
szíteni olyan rendelkezéssel, 
hogy adott esetben gazdasá-
gi és anyagi szolgáltatási kö-
telezettség teljesítésére ne 
csak a saját fegyveres erők, 
hanem a Magyar Köztársa-
ság közös védelmi művelete-
iben résztvevő szövetséges 
fegyveres erők szükségletei-
nek kielégítése céljából is le-
gyen lehetőség, s ezt a kor-
mány rendelhesse el. 

A NATO-csatlakozással 
kapcsolatos alkotmánymó-
dosítást csak a kormánypár-
tok támogatják, az ellenzék 
elutasítja azt - derült ki a ve-
zérszónokok szerdai parla-
menti felszólalásából. A ki-

sebbségben levő f rakc iók 
vezérszónoka i - k ivéve a 
MIEP-es Fenyvessy Zoltánt 
- leszögezték, hogy a csatla-
kozást továbbra is támogat-
ják . A koalíciós szónokok 
azzal vádolták a szocialistá-
kat és a szabaddemokratá-
kat , hogy az a l ap tö rvény 
m ó d o s í t á s á n a k - korább i 
ígéretükkel szembeni - el-
utasításával veszélyeztetik 
Magyarország NATO-csat-
lakozását. Simicskó István 
(Fidesz) elmondta: a beter-
jesztett módosítások nélkül 
M a g y a r o r s z á g nem tudná 
t e l j e s í t en i a Wash ing ton i 
Szerződésből eredő kötele-
ze t t ségei t . Kovács László 
(MSZP) bejelentette, hogy 
frakciója nem támogatja az 
alkotmány módosítását , és 
ezt az álláspontját mindad-
dig fenntartja, amíg a koalí-
ció magatartása nem válto-
zik. - Az alaptörvény módo-
sítása nem feltétele a NA-
TO-tagságnak, a kormány 
működését könnyítené csak 

- mondotta. 
Az ellenzék által kezde-

ményezett vizsgálóbizottsá-
gokkal kapcsolatban a kor-
mánypártok frakcióinak to-
vábbra is az az álláspontja, 
hogy ha az ellenzék új tiszt-
ségviselőket je löl ezen bi-
zottságok élére (tehát nem 
Burány Sándort és Eörsi Má-
tyást), akkor megszavazzák a 
személyi összetételre vonat-
kozó előterjesztéseket. Ezt 
Szájer József, a Fidesz frak-
cióvezetője közölte szerdán 
újságírókkal, miután Stumpf 
Istvánnál, a Miniszterelnöki 
Hivatalt vezető miniszternél 
konzultációt folytattak a kor-
mánypártok képviselőcso-
portjainak vezetői. 

A Mol „vezet" az IBM előtt 
Vállalatok toplistája a nettó árbevétel szerint 
Rangsor 

•97. '96. 
A vállalat neve Az értékesítés nettó árbevétele 

1997 (millió forint) 

1 . 1. Mol Magyar Olaj és Gázipari Rt. 603 624 
2. 9. IBM Vámszabadterület Kft. 287 000 
3. 2. Magyar Villamos Művek Rt. 239 937 
4. - Dunaferr-csoport 205 912 
5. 14. Audi Hungária Motor Kft. 188 925 
6. 4. Opel Magyarországi Járműgyártó Kft. 141 904 
7. 6. Panrusgáz Magyar-Orosz Gázipari Rt. 134 986 
8. 5. Magyar Államvasutak Rt. 133 380 
9. 45. Metró Holding Hungary Kereskedelmi Kft. 129 401 

10. 8. Tiszai Vegyi Kombinát Rt. 90 425 
• • • 

42. 50. Dél-magyarországi Áramszolgáltató Rt. 38 123 
• • • 

55. 48. Pick Szeged Szalámigyár és Húsüzem Rt. 31 855 
• •• 

61. 62. Dél-alföldi Gázszolgáltató Rt. 28 625 
(Forrás: TOP 200) 

Gyerekes0 ellenzék 


